
گفتمان تازه،  نیاز آموزش و پرورش
|  مهدی بهلولی   |   عضو انجمن کار شناسان آموزش 

و پرورش |
در جامع��ه کنونی ما، بی گم��ان نمی توان پیوند 
سفت و س��ختی میان دانایی و توانایی برقرار کرد؛   
همان پیوندی که از دیرباز بر سر زبان هاست:  »توانا 
بود هر که دانا بود« یعنی چه بس��ا افرادی دانا باشند 
اما چندان توانا به ش��مار نروند یا دس��ت کم جامعه 
اینگونه ارزیابی کند.  از این رو شاید درست نباشد که 
ریشه هر ناتوانی را در نادانی جست و جو کرد.  اما این 
واقعیت، دلیل نمی شود که در آسیب شناسی هایمان 
از وضع افراد و نهاد ها، سراسر چشم بر کاستی های 
اندیشگی شان ببندیم با این استدلال که در شرایط 
کنونی، این دانایی نیست که توانایی می آورد.  داستان 
کندوکاو در ریشه های کاستی های آموزش و پرورش 
امروزه ما هم این چنین است. برخی همه مسئولیت 
را بر ناتوانی و ناآگاهی فرادس��تان آموزش و پرورش 
یکی دو دهه گذشته می اندازند و بر این باورند که اگر 
آموزش و پرورش، به دس��ت افرادی دانا و توانا اداره 
می ش��د، وضع اینگونه نبود. برخی هم هیچ نقشی 
برای کارگزاران آموزش و پرورش در نظر نمی گیرند 
و می گویند فرقی نمی کند که در آموزش و پرورش 
چه کسی مسئول بوده و باش��د، وضع همین است 
که هس��ت!   اما در این میان شاید بهتر باشد هم به 
درون آم��وزش و پرورش نگریس��ت و ه��م به برون 
آن. یعنی نه از بنی��اد، به انکار همه مانع های بیرونی 
پرداخت و نه سراسر، همه تقصیر ها را به گردن آنها 
انداخت. باری، آموزش و پرورش تنها در ایران نیست 
که با دشواری های گوناگون، دست به گریبان است.  
کمابیش از سراس��ر جهان، ندای بهسازی آموزشی 
و دردس��ر و گرفتاری های آن، به گوش می رس��د.  
در بس��یاری از دیگر کش��ور ها هم، افزون بر جامعه 
مدن��ی، گهگاه خود س��امانه های آموزش��ی هم در 
کشمکش با دیگر نهادهای قدرت به سر می برند تا 
با گرفتن امکانات بیش��تر و تغییر دیدگاه ها به سود 
آموزش و پرورش، به اصلاح  های آموزش��ی دس��ت 
بزنند.  اما تفاوت چشمگیر میان ایران و کشورهای 
پیش روی آموزش��ی، این اس��ت که در ای��ران و در 
کشاکش ها، چندان خبری از سخن و پژوهش تازه 
نیس��ت.  یعنی نه آنچنان کار تازه و ابتکار ویژه ای از 
جامعه مدنی دیده می ش��ود و نه چندان پژوهش نو 
و اثرگذاری از خود س��امانه آموزشی. چندی پیش، 
علی اصغر فان��ی، وزیر آموزش و پ��رورش، در میان 
نمایندگان مجلس، درباره وضع نابس��امان آموزش 
و پرورش کشور هشدارهایی جدی داد و از مجلس 
و از دیگر بخش های دولتی درخواس��ت کرد که به 
بهبود این وضع بیندیشند و بسیار بیش از پیش به 
حل دش��واری ها و چالش های آم��وزش و پرورش 
دل بس��وزانند و یاری رس��انند. کار وزیر آموزش و 
پ��رورش و بیان اعت��راض به این ش��رایط، بی هیچ 
گفت و گو، پسندیده بود اما سخن بر سر کیفیت این 
اعتراض است.  با نگاهی به سخنانی که از ایشان در 
رسانه ها منتشر شد بیشتر آمارهایی دیده می شود 
که کمابیش هم��گان می دانند:  »حدود یک س��وم 
دانش آموزان درحال حاضر در فضاهای آموزش��ی 
تخریبی نیازمند مقاوم س��ازی مش��غول تحصیل 
هس��تند... 130 ه��زار کلاس درس فاقد وس��ایل 
گرمایشی مناسب هس��تند...  ۹۹ درصد اعتبارات 
وزارت آم��وزش و پ��رورش ب��ه حقوق و دس��تمزد 
پرس��نل اختصاص پیدا می کن��د و تنها یک درصد 
از این اعتبارات برای کار ه��ا و حوزه های دیگر باقی 
می ماند.  ما با همین بودجه یک درصدی بسیار اندک 
مجبوریم هم��ه برنامه های خ��ود از قبیل برگزاری 
مسابقات و جشنواره ها و برنامه های بهسازی نیروی 
انسانی، بهسازی فضای آموزشی و توسعه آن انجام 
فعالیت های پژوهش��ی و ارتقای کیفیت و خدمات 
را انجام دهیم.« س��خن این اس��ت ک��ه بخش های 
پژوهشی آموزش و پرورش ایران، گویا توانایی انجام 
پژوهش های جدی و نو را ندارند؛ پژوهش هایی که 
به برهان و اس��تدلال هایی نیرومند بینجامد و راه را 
برای اثرگذاری بیش��تر بر همه رکن های سیاس��ی 
و تصمیم گیرن��ده جامعه باز نماید تا نگرشش��ان را 
به آم��وزش و پرورش تغییر دهن��د.  آری، آموزش و 
پرورش نیازمند پژوهش، نظریه و گفتمان های تازه 
است.  این مهم هم بر گردن سامانه آموزشی است و 

هم بر عهده جامعه مدنی. 

براساس نتایج یک نظرسنجی

 27درصد تهرانی ها
 اصلًا مطالعه نمی کنند

فرارو| براس��اس نتایج طرح پژوهش��ی »بررسی 
می��زان مطالعه ش��هروندان تهران��ی« 27/4 درصد 
پاس��خگویان اظهار کرده اند که اص��لاً اهل مطالعه 
نیستند، 40/4 درصد درحد »کم یا خیلی کم« و تنها 
32/2 درصد در حد »زیاد یا خیلی زیاد« اهل مطالعه 
هس��تند. چکیده طرح پژوهش��ی »بررسی میزان 
مطالعه شهروندان تهرانی« از سوی مرکز افکارسنجی 
و رصد فرهنگی پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات، 
منتشر شد. براساس این گزارش، در این نظرسنجی، 
ابع��اد مختلف می��زان مطالعه  ش��هروندان تهرانی 
مورد بررسی قرار گرفته اس��ت. روش این پژوهش، 
پیمایش و نحوه گردآوری اطلاعات با استفاده از ابزار 
پرسشنامه مبتنی بر مصاحبه ساخت یافته است و 
حجم نمونه 1000 نفر بوده است. جهت استخراج 
داده های گ��زارش از نرم اف��زار spss و برای تحلیل 
داده ها از آزمون های آماری استقلال )کای اسکوئر(، 
t استیودنت، کروسکال والیس و برای شدت پیوند 
بین متغیرها از d س��امرز و v کرامر به همراه سطح 
معن��ی داری آزمون )sig( اس��تفاده ش��ده اس��ت. 

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت علوم استعفای 
توفیقی را تأیید نکرد

 استعفای توفیقی 
از سمت مشاور عالی وزیر علوم

ش�هروند| جعفر توفیقی از س��مت مشاور 
عالی وزیر علوم استعفا داد.  توفیقی که در زمان 
وزارت رضا فرجی دانا به عنوان مشاور عالی وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری مش��غول به کار بود، 
به دنبال اس��تیضاح و رأی عدم اعتماد مجلس 
شورای اس��لامی به فرجی دانا، این وزارتخانه را 

ترک کرد. 
به گزارش ایرنا، یک منبع آگاه در این باره اظهار 
کرد: دکتر توفیقی مشاور شخص فرجی دانا بوده 
و نه مش��اور وزیر علوم؛ بنابراین طبیعی است که 
با رفتن وزیر س��ابق، مش��اور عالي وزیر نیز از این 
وزارتخانه می رود.  برخی سایت هاي خبري، تلاش 
توفیقی برای خارج کردن وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوري از حواشی در دوران سرپرستی محمدعلی 
نجفی را علت خداحافظی وی ب��ا این وزارتخانه 

اعلام می کنند. 
رضا فرجی دانا چهارشنبه 2۹ مردادماه با رأی 
استیضاح نمایندگان مجلس شوراي اسلامي، از 
وزارت علوم، تحقیق��ات و فناوري رفت و توفیقی 
نیز که 12 آبان ماه ۹2 به عنوان مشاور وزیر علوم 

منصوب شده بود، این وزارتخانه را ترک کرد. 
جعف��ر توفیقي اس��تاد تمام دانش��گاه تربیت 
مدرس اس��ت که وزیر عل��وم کابینه هش��تم و 
سرپرست وزارت علوم در ماه هاي نخست استقرار 
کابینه یازدهم بود.  اگرچ��ه دیروز خبرگزاری ها 
خبر اس��تعفای جعفر توفیق��ی از وزارت علوم را 
منتشر کردند اما عبدالحسین فریدون، مدیرکل 
حوزه وزارتی وزارت علوم به »باشگاه خبرنگاران« 
گفت ک��ه هنوز اعلام رس��می دراین باره نش��ده 
اس��ت: »هنوز مطلبی رسمی درخصوص استعفا 

یا خداحافظی جعفر توفیقی اعلام نشده است.«
 کارن ابری نی��ا، مدیرکل دفت��ر آموزش عالی 
غیر دولت��ی وزارت عل��وم هم دراین ب��اره گفت: 
»یکشنبه ۹ شهریور خبرهایی مبنی بر استعفای 
جعفر توفیقی در وزارت علوم به گوشمان رسید. 
البته هیچ حکم رس��می در این خص��وص به ما 

نرسیده است.«

رییس پلیس پیشگیری فاتب خبرداد

 افزایش 3 برابری 
گشت های 110 تهران

فارس| رئیس پلیس پیش��گیری فرماندهی 
انتظامی تهران  بزرگ از ساماندهی مجدد تعداد 
گش��ت های تهران خبر داد و گفت:  گشت های 
110 ته��ران به منظ��ور خدمت رس��انی بهتر به 
شهروندان تا مهرماه امس��ال به سه برابر افزایش 

می یابد. 
محس��ن خانچرلی دیروز در حاش��یه ملاقات 
مردمی فرمان��ده انتظامی تهران ب��زرگ با مردم 
جنوب شهرس��تان ری در مس��جد فیروزآبادی 
اظه��ار داش��ت:  افزای��ش گش��ت های 110 در 
دس��تور کار این رده قرار گرفته اس��ت. به منظور 
خدمت رس��انی بهتر به ش��هروندان ساماندهی 
مجددی در گش��ت ها صورت پذیرفته است.  او از 
افزایش واحدهای گشتی خبر داد و گفت: براساس 
برنامه ریزی صورت گرفته قب��ل از مهرماه تعداد 
گشت های تهران به س��ه برابر افزایش می یابد تا 

بتوانیم امنیت شایسته ای را ایجاد کنیم. 
رئیس پلیس پیش��گیری فرماندهی انتظامی 
تهران  بزرگ اف��زود:  برای رفع خ��أ در برخی از 
محلات یک واحد گش��ت به هر محله اختصاص 
می یابد که در طول شبانه روز در محلات گشتزنی 
کنند.  خانچرل��ی از اجرای دقی��ق طرح امنیت 
محله محور در تهران خبر داد و گفت: طرح امنیت 
محله محور به طور مستمر توسط سرکلانتری و 

کلانتری ها در سطح محلات درحال اجرا است. 
او گف��ت:  کلانتری ه��ا در ای��ن ط��رح تم��ام 
معضلات، اتفاقات و...  را در س��طح محلات رصد 
می کنند و براساس آن برنامه ریزی جامعی برای 
عملیات در راستای با مبارزه با مواد مخدر، سرقت، 
مقابله با اراذل و اوباش و به طورکلی مأموریت های 

ذاتی نیروی انتظامی را اتخاذ می کنند. 

جوان چالوسی به سه بیمار زندگی 
دوباره هدیه کرد

ایرنا| اه��دای اعضای ب��دن جوان 18 س��اله 
چالوسی به سه بیمارزندگی دوباره بخشید. زینب 
قاسمی، نماینده سازمان پیوند اعضا در شهرستان 
های نوش��هر، چالوس و کلاردش��ت، در این باره 
گفت: »مرحوم محس��ن پورجواد از ش��هروندان 
چالوس ب��ود که دراوای��ل مرداد ماه در س��انحه 
رانندگی دچارجراحت شدیدی از ناحیه سر و سایر 

اعضای بدن شده بود .« 
او ادامه داد: »پس از بی نتیجه بودن تلاش های 
پزش��کی برای این بیمار مرگ مغزی، بر اس��اس 
تشخیص پزشکان متخصص و دریافت رضایت 
از والدین، این بیمار ب��رای اهدای اعضای بدنش 
به بیمارس��تان امام خمینی )س ( تهران انتقال 
داده شد.« به گفته قاسمی، اعضای بدن این بیمار 
شامل کبد و کلیه های او به بیماران نیازمند اهدا 
شد. نماینده سازمان پیوند اعضا در نوشهر، چالوس 
و کلاردشت گفت: »از ابتدای سال جاری تاکنون 
چهارمورد پیوند اعضا دراین مناطق انجام گرفته 
است.« تاکنون دس��تکم 13 هزار نفر برای اهدای 
عضو در پایگاه اطلاع رس��انی اینترنتی دانشگاه 

علوم پزشکی مازندران نام نویسی کرده اند.

یادداشت

خبر

در اجلاس روسای دانشگاه های علوم پزشکی کشور عنوان شد:

47 میلیون ایرانی غذای نامناسب می خورند
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ش�هروند| وضع س��لامت ایرانیان دیگ��ر موضوع 
نگران کننده ای شده، اینها را آمار و اعداد وزارت بهداشت 
می گویند. آم��اری که می گوی��د 1۹ میلی��ون ایرانی 
فش��ارخون دارند، 1۹ میلی��ون بي تحرکند، 7 میلیون 
قندخون دارن��د، 15 میلیون به کلس��ترول بالا مبتلا 
هس��تند و در کنار همه اینها هم 5 میلیون نفر سیگار 
می کشند. سیگاری که براساس اعلام وزارت بهداشت، 
منشأ بس��یاری از بیماری هاس��ت. اینها تنها بخشی از 
نگرانی هاس��ت. بررسی ها نش��ان می دهد 47 میلیون 
ایرانی غذای مناسب نمی خورند، همین امر باعث شده 
تا ش��یوع کمبود ویتامین D از  س��ال 80 تا ۹1، 6برابر 
ش��ود، ۹1 درصد زنان باردار برخی استان ها و 76 درصد 
نوجوانان هم بیشترین میزان کمبود ویتامین D دارند. 
کوتاهی قد هم ش��یوع بیش��تری پیدا کرده، به گفته 
معاون بهداش��تی وزارت بهداش��ت، متوسط کشوری 
کوتاهی قد در ک��ودکان ایرانی زیر 5س��ال، 6/8 درصد 
اس��ت، حتی اعلام می ش��ود 27/7 درص��د جمعیت 
سیستان وبلوچستان دچار کوتاهی قد هستند. بر اساس 
اعلام این مسئول در وزارت بهداشت کوتاهی قد به عنوان 

معیاری برای بي عدالتی و گرسنگی تعبیر می شود. 
همه اینه��ا در هفتادوهش��تمین اجلاس روس��ای 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور اعلام شد، زمانی که 
علی اکبر سیاری، معاون بهداشتی وزیر بهداشت، پشت 
تریبون رف��ت و وضع نگران کننده س��لامت ایرانیان را 
تش��ریح کرد. آماری از تغذیه نامناس��ب تا بیماری ها و 
مشکلات فیزیکی ناشی از کمبود ویتامین ها. در کنار 
همه اینها هم باید مشکلات ساختاری را اضافه کرد. به 
گزارش ایس��نا، او در این اجلاس که محوریتش، طرح 
تحول بهداش��ت، اس��ت با رتبه بن��دی 10عامل خطر 
س��لامتی در ایران ادامه داد: »رژیم غذایی نامناس��ب، 
فش��ارخون و توده بدنی بالا سه عامل خطر اصلی برای 
س��لامت در کش��ور هس��تند. تحرک ناکافی، سیگار، 
دیابت، آلودگی هوا، کلس��ترول بالا، خطرات شغلی و 
مصرف موادمخدر از دیگر عوامل خطر به شمار می روند. 

مجموعه این رفتارها نیازمند اصلاح است.«
تقویت برنامه پزشک خانواده در روستاها و شهرهای 
زیر20 ه��زار نفر و عش��ایر، تقوی��ت و تکمیل خدمات 
بهداشتی در حاشیه شهرها، تقویت خدمات در شهرهای 
زیر 50 هزار نفر و همچنین تداوم پزشک خانواده در دو 
اس��تان فارس و مازندران و تسری آن به کلانشهرها در 
دستور کار است.« او در عین  حال از ساخته شدن 1۹۹5 
خانه بهداشت در کشور خبر داد و تأکید کرد: »هم اکنون 
بیش از 3000 پزشک کمبود داریم در زمینه کارورزان 
و بهورزان نیز از کمبودهایی برخورداریم. باید از نیروی 
انسانی باانگیزه و همچنین آموزش دیده برخوردار باشیم. 
یکی از درخواست های مهم ما تعمیر و تجهیز خانه های 
بهداشت اس��ت، بنابراین اولین درخواس��تم از روسای 
دانشگاه ها، اصلاح بیغوله های خانه های بهداشتی است. 
اعتبارات این موضوع موجود اس��ت و نیازمند حمایت 
شماست.« سیاری با اشاره به وضع شیوع بیماری های 
غیرواگیر در کش��ور به ابت��لای 1۹ میلی��ون ایرانی به 
فشارخون اشاره کرد. »س��الانه 83 هزار مرگ مرتبط با 
فشارخون رخ می دهد. تمام این موارد باید شناسایی و 

از ب��روز آنها جلوگیری ش��ود.« او در بخ��ش دیگری از 
صحبت هایش به اضافه ش��دن دو واکس��ن ب��ه برنامه 
واکسیناسیون اشاره کرد. »توسعه برنامه واکسیناسیون 
نیز پیش بینی شده،  بنابراین تا مهرماه واکسن پنتاوالان 
و همچنین تا پایان  سال واکسن پنوموکوک نیز به برنامه 

واکسیناسیون ملی کشور اضافه می شوند.«
در ادامه این اجلاس، حسن  هاشمی، وزیر بهداشت 
هم صحبت هایی کرد. او گفت: »تشویق ها خوب است 
اما آفت ه��م دارد، نباید تصور کنیم ک��ه تقریبا همه از 
حوزه س��لامت راضی هس��تند زیرا هنوز در مقدمه راه 
هم نیس��تیم و کارهای خیلی زی��ادی در زمین مانده 
است که  باید با برنامه ریزی و نظارت دقیق به اجرای آنها 
بپردازیم.« وزیر بهداشت به موضوع بهداشت و پیشگیری 
هم اش��اره کرد. »تردیدی نیست که موضوع بهداشت و 
پیشگیری مهم است اما متاس��فانه ما متهم شدیم به 
این که درمان نگر هستیم اما واقعیت این  چنین نیست 
زیرا آسیب هایی که از بابت عدم توجه به حوزه بهداشت 
به مردم وارد شده خیلی خوب می شناسیم و می بینیم.«  
هاش��می همچنین از وجود بیماری ه��ای غیرواگیر و 

مشکلات بهداشتی در شهرها و حاشیه شهرها به عنوان 
چالش بزرگ شبکه بهداشت و درمان کشور نام برد. 

وزیر بهداش��ت در بخش دیگری از صحبت هایش، 
تأکید کرد: »اشکالی ندارد رئیس بیمارستان غیرپزشک 
یا پزشک عمومی باش��د افراد باید کاردان باشند و مهم 
نیست که حتما رئیس یا مدیر بیمارستان یک پزشک 
هیأت علمی یا متخصص باشد.« او به موضوع هتلینگ 
بیمارستان ها هم اش��اره ای کرد. »ما نباید پول را صرفا 
ب��رای بزک کردن بیمارس��تان ها هزینه کنی��م اما اگر 
سیستم فیزیکی بیمارس��تان دچار مشکل است  باید 
نسبت به بازسازی آنها اقدام شود. همچنین باید به فکر 

جایگزینی بیمارستان های قدیمی باشیم.«
وزیر بهداش��ت در حاش��یه این اجلاس هم از توزیع 
واکسن های جدید از آبان ماه و ارایه مکمل های غذایی 
به خانواده ها به ویژه زنان باردار و ش��یرخواران خبر داد. 
»البته واکسن های دیگری نیز به برنامه واکسیناسیون 
ملی اضافه خواهد شد. همچنین اشکالات برنامه پزشک 
خانواه در دو استان فارس و مازندران برطرف می شود.« 
او از برنامه وزارت بهداش��ت برای حاشیه شهرها سخن 
گفت. »ش��بکه ای جدید نیز در حاشیه ش��هرها برای 
جمعیتی حدود 10 میلی��ون نفر راه اندازی می ش��ود 
چرا که حاشیه شهرها فاقد هرگونه خدمات بهداشتی 
هستند. مباحث نظارتی نیز در این بخش مورد توجه قرار 

گرفته است.«
وزیر بهداشت همچنین درباره رضایتمندی مردم از 
طرح تحول گفت: »مرکز تحقیقات ملی سلامت طرحی 
را در این زمینه انجام داده است، براساس نتایج به دست 
آمده از این طرح حدود 73 درصد مردم از اقدامات انجام 
شده رضایت نسبی و قطعی دارند. حدود 32 درصد نیز 
خیلی راضی بوده اند. عده ای هم ش��کایت داش��ته اند، 
بنابراین باید اصلاحات همچنان انجام شود، البته از روز 
اول هم گفته ام که تا پایان  سال به ما اجازه دهید و سپس 
طرح ها را به قضاوت بنش��ینید. مردم صبوری کنند تا 

نتایج طرح به تدریج مشخص و خدمات ارتقا یابد.«

خبر

 76 درصد نوجوانان و 91 درصد زنان باردار کمبود ویتامین دی دارند

خبر
ش��هروند| پایان دادن به ماجراه��ای پیوند عضو، 
نتیجه اش همان مصوبه ای شد که در شورایعالی پیوند 
اعضا به تصویب رسید، مصوبه ای که در آن پیوند اعضا 
برای اتباع غیرایرانی به طورکلی ممنوع اعلام شد. این 
تنها راه حلی بود که به ذهن مس��ئولان نظام سلامت 
رس��ید. آنها اولویت را به هموطنان ایرانی می دهند، 
اشاره شان به 25 هزار نفری است که در لیست پیوند 
اعضا قرار دارند، لیستی که روزانه 7 تا 10 نفرشان به 
دلیل نبود عضو پیوندی، جانشان را از دست می دهند. 
حالا رئیس اداره پیوند و بیماری ه��ای خاص وزارت 
بهداشت با اش��اره به همه این معضلات، از شناسایی 
12 باند قاچاق عضو در کشور خبر می دهد و به دلایل 
ممنوعیت ایجاد ش��ده اش��اره می کند. » قانونی در 
 سال 87 در کشور تصویب شد که براساس آن قانون 
اتباع خارجی می توانس��تند از هموط��ن خود عضو 
دریافت کرده و در ایران پیوند ش��وند. مشکل آن بود 
که با تصویب چنین قانونی باندهای قاچاق و غیرقانونی 
شروع به فعالیت کردند.« به گفته او، برای جلوگیری 
از به فساد کشیده ش��دن پیوند عضو در کشور اخیرا 
ش��ورایعالی پیوند، کارگروهی را تشکیل داد و پس از 
برگزاری نتیجه بر آن شد که فعلا پیوند اتباع در کشور 
ممنوع شود تا کنترل درستی روی این موضوع صورت 
گیرد. البته تیم های پیوند ایران آمادگی کامل دارند که 
در صورت درخواست کشورهای اطراف، برای اعمال 
پیوندی و ارایه آموزش های لازم با این کشورها تعامل 
داشته باش��ند.  کتایون نجفی زاده، رئیس اداره پیوند 
وزارت بهداشت یکی از کسانی بود که روز گذشته در 
نشست خبری جشن نفس صحبت می کرد. جشنی 
که برای پیوند عضو در کش��ور قرار است برگزار شود. 
نجفی زاده، در همین ارتباط ب��ه دلایل مرگ مغزی 
اشاره می کند. »مرگ مغزی و  تخریب سلول های مغز 
باعث افزایش فشار داخل جمجمه می شود و از آن جا 
که جمجمه قابلیت انعطاف ندارد به رگ های مغزی 
فشار آورده و در نتیجه مغز و ساقه مغز بر اثر این فشار 

از بین م��ی رود، بنابراین امکان بازگش��ت بیمار پس 
از مرگ مغزی وجود ن��دارد و پس از این اتفاق نهایت 
تا 14 روز آن ه��م با اقدامات پزش��کی قادر به حفظ 
س��ایر ارگان های بدن و جلوگیری از فاسد شدنشان 
هستیم.« او ادامه می دهد: » با گذشت زمان سم از مغز 
و سلول های مغزی وارد خون شده و یک یک اعضا را 
از کار می اندازد. بنابراین خانواده ها باید در سخت ترین 
لحظات سخت ترین تصمیم را بگیرند.« به اعتقاد این 
مسئول در وزارت بهداشت، برای سرعت بخشیدن به 
تصمیم خانواده ها، باید فرهنگ سازی شود، یکی از این 

راهکارها هم برگزاری جشن سالانه نفس است. 
* تمام هزینه های پیوند رایگان می شود

نجفی زاده به هزینه های پیوند عضو اشاره می کند. 
»پیش از این بیمار مرگ مغزی باید هزینه بستری در 
بیمارستان مبداء را پرداخت می کرد اما اکنون وزارت 
بهداش��ت درصدد وضع قانونی است که براساس آن 
خانواده این بیماران مرگ مغزی هزینه ای را توس��ط 
بیمارس��تان متحمل نش��وند و کل هزینه ها رایگان 
انجام ش��ود.« رتبه کش��ورها در اهدای عضو موضوع 
دیگری اس��ت که از س��وی رئیس اداره پیوند وزارت 
بهداشت بیان می شود.« اسپانیا و کرواسی به ترتیب 
از رتب��ه اول و دوم برخوردارند و پس از آن دانش��گاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی در رتبه س��وم قرار دارد. 
پروژه ای به وزارت بهداش��ت ارایه ش��ده تا گروه های 
پراکنده فراهم آوری اعضا و پیوند در ایران به سلسله 
جبالی تبدیل شوند به این ترتیب مدل ایرانی شبکه 
فراهم آوری اعضا و پیوند در کشور شکل می گیرد. این 
موضوع نیازمند کمک خیرین است و دولت به تنهایی 
قادر به انجام آن نیست.« او همچنین درباره هزینه های 

سنگین داروهای بیماران پس از عمل پیوند توضیح 
می دهد: »بس��یاری از داروهای اصلی پیوند تقریبا به 
صورت رایگان به بیماران ارایه می شود البته مشکلاتی 
در مورد آنتی بیوتیک ها و ضدقارچ ها وجود داش��ت؛ 
اخیرا این داروها نیز بیمه ش��ده اند اما ب��ا این وجود 
فرانشیز پرداختی برای بیماران سنگین است. وزارت 
بهداشت توجه ویژه ای به پیوند دارد و در صورت اجرای 
طرح حمایت از بیماران صعب العلاج تمام هزینه های 
پیوند رایگان و تعرفه ها واقعی می ش��ود.«پیوند عضو 
اما تمام ماجرا نیست، هزینه های جراحی و داروهای 
پس از آن نیز اهمیت زی��ادی دارد. ولایتی می گوید. 
»هزینه پیوند ریه 60 میلیون تومان و هزینه پیوند قلب 
50 میلیون تومان است که تنها 25 میلیون تومان آن 
را وزارت بهداش��ت پرداخت می کند و مابقی توسط 
خیران پرداخت می شود.« با این همه او تأکید می کند 
که تاکنون پیش نیامده تمام هزین��ه پیوند از بیمار 
گرفته شود. همه این اتفاقات در شرایطی رخ می دهد 
که براساس اعلام رئیس بیمارستان مسیح دانشوری، 
هر بیمارستانی عمل پیوند را انجام نمی دهد، چراکه 
هزینه آن سنگین است و باید مقدمات گرفتن رضایت 
از خانواده م��رگ مغ��زی را نیز فراهم ک��رد. رئیس 
بیمارستان مسیح دانشوری به برگزاری جشن نفس 
اش��اره می کند. »از اهدای ارگان های حیاتی یک فرد 
مرگ مغزی زندگی س��الم و با کیفیت به 6 نفر اهدا 
می شود و در این راستا از 11 سال پیش جشن نفس 
هر ساله یا هر دو س��ال یک بار برگزار شد که امسال با 
توجه وزارت بهداشت این مراسم به صورت کشوری 
در برج میلاد برگزار می شود.« دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهش��تی به عنوان یک مرکز به لحاظ گرفتن 

رضایت از خانواده های بیماران مرگ مغزی رتبه اول 
را در بین مراکز جهان داراست و در عرصه اهدای عضو 
نیز جزو چند کشور اول دنیا هس��تیم که بعد از یک 
مرکز در اسپانیا و یک مرکز در کرواسی، دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی رتبه سوم دنیا را دارد. 
* مرگ روزانه 7 تا 10  نفر به دلیل نبود عضو 

پیوندی
در ادامه این نشس��ت، قبادی مع��اون اداره پیوند 
وزارت بهداش��ت نیز با اعلام این که س��الانه در ایران 
5 هزار تا 8 هزار م��رگ مغزی وج��ود دارد که در این 
میان 2 هزار و 500 ت��ا 4 هزار نفر قابلیت اهدای عضو 
دارند، تأکید می کند: »با همه اینها در  س��ال گذشته 
فقط 665 نفر اهدای عضو داشتند که 342 مورد آن در 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بود.« قبادی ادامه 
می دهد: »در  سال 84 درصد اهدای عضو از بین مرگ 
مغزی ها تنها 5 درصد بود که پس از پژوهش ها به این 
نتیجه رسیدیم کمبود تجهیزات و نیروی متخصص 
نداریم بلکه مشکل اصلی فرهنگ سازی است تا مردم 
ایران بدانند که برای چه بای��د اعضای عزیزان خود را 
اهدا کنند.« معاون اداره پیوند وزارت بهداشت تأکید 
می کند: »بر طب��ق آمارها ایران در توس��عه و فرآیند 
رضایت گی��ری از خانواده ه��ا ۹7/3 درصد موفقیت 
داشته اس��ت.« به گفته او، ایران با آمار ۹6/3 درصدی 
در زمینه رضایت گیری برای اه��دای عضو مقام اول 
جهان را دارد. همچنین در زمینه اهدای عضو از مرگ 
مغزی، از مقام سوم دنیا برخوردار است.  معاون اداره 
پیوند وزارت بهداشت با تأکید بر این که 25 هزار نفر در 
ایران در لیست انتظار پیوند قرار دارند، می گوید: »در 
همه جای دنیا منظور از لیست انتظار پیوند، افرادی 
هستند که ثبت نام کرده اند نه آن دسته که به پیوند 
نیاز دارند. متاس��فانه از 25 هزار نفری که در لیس��ت 
انتظار هستند، روزانه هفت تا 10 نفر از آنها جان خود 

را از دست می دهند.«

25 هزار نفر در لیست پیوند اعضا قرار دارند

12 باند قاچاق عضو شناسایی شدند
ایران رتبه اول گرفتن رضایت از خانواده برای اهدای عضو در جهان را دارد

ش�هروند| دیروز عصر بود که بعضی اعضای شورای 
شهر تهران درباره برگزاری جلسه انتخابات هیئت رئیسه 
ش��ورا صحبتهای متفاوتی کردند. از یک طرف مهدی 
چمران گفت که به دلیل مرگ م��ادر ابوالفضل قناعی، 
احتمال لغو جلسه وجود دارد و علی صابری حرف دیگری 
زد. صابری، عضو حقوقدان ش��ورای شهر تهران با تأکید 
بر این که امروز روز پایانی هیأت رئیسه شورا در سال اول 
است، گفت: برگزار نشدن انتخابات هیأت رئیسه به دلیل 
فوت مادر یکی از اعضا موضوعیتی ندارد و قطعا باید این 
انتخابات طبق قانون در موعد مقرر برگزار ش��ود در غیر 
این صورت تخلف صورت گرفته اس��ت.  علی صابری با 
تأکید بر این که تصمیم گیری در مورد برگزاری انتخابات 
هیأت رئیسه شورا صد درصد به عهده هیأت شوراست، به 
ایسنا گفت: امروز آخرین روز کاری هیأت رئیسه در سال 
اول دوره چهارم شورای شهر تهران است و این که تعدادی 
از اعضا به خاطر فوت مادر آقای قناعتی ممکن است در 
جلس��ه امروز حضور نداشته باشند موضوعی نیست که 
لزوما بتواند انتخابات هیأت رئیس��ه را ب��ه زمان دیگری 
موکول کند.  او تصریح کرد: طبق قانون هیأت رئیس��ه 
در روزهای پایانی مس��ئولیت خود، باید شرایط را برای 
انتخابات هیأت رئیسه جدید فراهم کند و قطعا موضوع 
برگزار نشدن انتخابات در امروز مسأله ای نخواهد بود که 

اعضا آن را دنبال کنند. 
او افزود: فکر می کنم هیچ یک از اعضای شورا با توجه 
به وظیفه نمایندگی خود در کلانش��هر تهران انتخابات 
هیأت رئیسه را رها نخواهند کرد. ضمن این که ما نیز در 
غم از دست دادن مادر آقای قناعتی با وی شریک هستیم، 

اما این موضوع باعث نمی ش��ود وظیفه مهم نمایندگی 
مردم تهران و هیأت رئیسه متوقف بماند.  او با بیان این که 
در شورای ش��هر نیز همانند مجلس ش��ورای اسلامی 
جلسه با حضور اکثر اعضا رسمیت خواهد داشت، گفت: 
به هیچ وجه منطقی نیست که به دلیل این موضوع اقدام 
مهم شورا در انتخابات هیأت رئیسه متوقف بماند.  صابری 
تأکید کرد: اگر هیأت رئیس��ه در آخرین روز کاری خود 
بخواهد به دلیل معذوری��ت اخلاقی یا هر دلیل دیگری 
انتخابات را به تعویق بین��دازد این موضوع خلاف قانون 
خواهد بود و هیأت رئیسه باید در مقابل آن پاسخگو باشد. 
اصولا اگر لغوی در این مس��یر اتفاق بیفتد اقدامی کاملا 
غیرقانونی خواهد بود.  این عضو حقوقدان شورای شهر 
تهران با بیان این که مطمئن هس��تم خود آقای قناعتی 
نیز نظرش بر برگزاری انتخابات هیأت رئیس��ه در زمان 
مقرر است، گفت: هیأت رئیسه می تواند برای همراهی با 
این عضو عزادار شورا ساعت برگزاری انتخابات را تغییر 
داده و ط��وری برنامه ریزی کند که آق��ای قناعتی و هر 
یک اعضای که قصد حضور در مراس��م ختم مادر وی را 
دارند، امکان رأی دادن در انتخابات هیأت رئیسه را پیدا 
کنند.  صابری تأکید کرد: شخصا مخالف این تعویق در 

رأی گیری انتخابات هیأت رئیسه هستم و آن را غیرقانونی 
می دانم و حتما به عنوان حق خودم این موضوع را پیگیری 
خواهم کرد.  این عضو شورای شهر تهران افزود: با توجه به 
این که در سال های گذشته مورد مشابهی درباره انتخابات 
هیأت رئیسه به این شکل وجود نداشته است، قانون در 
این مورد سکوت دارد. اما قطعا راهکار این مسأله برگزار 
نشدن انتخابات هیأت رئیس��ه در موعد مقرر و انتخاب 
هیأت رئیسه سنی نیست چراکه هیأت رئیسه سنی تنها 
در مواردی که هیأت رئیسه ای وجود نداشته باشد تشکیل 
می شود. در حال حاضر شورا هیأت رئیسه دارد و تا زمان 
انتخاب هیأت رئیسه جدید، هیأت رئیسه قبلی باید به کار 
خود ادامه دهد.  عضو کمیسیون معماری و شهرسازی 
شورای اسلامی شهر تهران گفت:  ممکن است انتخابات 
ریاست شورا به دلیل برگزاری مراسم تشییع جنازه مادر 
ابوالفضل قناعتی و عدم حضور ایش��ان در جلسه فردا به 
روز دیگری موکول شود.  مهدی چمران عضو کمیسیون 
معماری و شهرس��ازی ش��ورای اسلامی ش��هر تهران 
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی باش��گاه خبرنگاران، 
درخصوص اظهارات اخیر اصولگرایان و برخی از اعضای 
شورای شهر درخصوص این که رأی ما از بین گزینه های 

خوب و خوب تر چمران اس��ت، اظهار داشت:  من خود را 
شایس��ته خوب ترین نمی دانم و این تنها لطف دوستان 
بوده اس��ت.   وی در پاس��خ به این س��وال که آی��ا اصرار 
اصلاح طلبان در روز گذشته جهت تعویق انتخابات به روز 
سه شنبه به این معنا بوده که آنها درصدد هماهنگ کردن 
آرای خود بوده اند، اظهار داشت: من موافق بودم که این 
انتخابات دیروز انجام شود به جهت این که مادر ابوالفضل 
قناعتی به عنوان یکی از اعضا در وض��ع بدی بود و اصرار 
برخی از اعضا جهت برگزاری انتخابات در روز یکشنبه نیز 
صرفا به این دلیل بوده اس��ت.   او در ادامه با بیان این که 
مادر ایشان مدتی است که در کما به سر می برند، افزود: 
از روز جمعه وضع ایشان وخیم شد و در روز یکشنبه نیز 
در وضع بسیار نامناس��بی قرار گرفتند.   چمران با اشاره 
به این که اصرار برخ��ی از اعضا جهت تعویق انتخابات به 
روز سه ش��نبه به رغم اظهارات پزشک ایشان بیانگر طی 
کردن آخرین لحظات زندگی ایش��ان بوده است، افزود: 
هرچند مرگ و حیات به دست خداست اما بهتر بود که 
این انتخابات یکشنبه اجرا می شد.   او با تأکید بر این که 
برگ��زاری انتخابات هیأت رئیس��ه حتما بای��د با حضور 
تمامی اعضا باشد، اظهار داشت:  با توجه به این که مراسم 
خاکسپاری ایشان فردا برگزار می شود و حضور نداشتن 
آقای قناعتی به معنای لغو انتخابات و برگ��زاری آن در 
روز دیگر است انتخابات ریاس��ت شورا در هاله ای از ابهام 
است چرا که معلوم نیست چه اتفاقی پیش خواهد آمد.   
به گفته چمران این امکان نیز وجود دارد که ایشان قبل از 
مراسم خاکسپاری و در ساعات اولیه جهت ارایه رأی خود 

در شورا حضور یابند. 

علی صابری ، عضو حقوقدان شورای پایتخت: 

لغو انتخابات هیأت رئیسه شورا غیرقانونی است
مهدی چمران:  احتمال لغو انتخابات هیأت رئیسه شورای شهر در جلسه  امروز


